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PALA PER COTXE 

15,10 €
-IGI INCLÒS-

PALA MÀNEC LLARG 
19,95 €

-IGI INCLÒS-

PALA MÀNEC ANELLA 
22,50 €

-IGI INCLÒS-

SAL DE DESGLAÇ 
4,25 €

-IGI INCLÒS-

RASCADOR 60 CM 
43,50 €

-IGI INCLÒS-

Socialdemocràcia i Progrés 
(SDP) va mostrar ahir la seva 
preocupació per la proposta de 
la Comissió Europea perquè el 
Parlament i el Consell adop-
tin un reglament per a l’esta-
bliment del Sistema Europeu 
d’Informació i Autorització 
de Viatges (Etias), que podria 
acabar comportant que els na-
cionals andorrans haguessin 
de sol·licitar un permís per po-
der viatjar als països de l’espai 
Schengen, inclosos els dos es-
tats veïns.

Així ho van explicar ahir el 
conseller general de la forma-
ció, Víctor Naudi, i el president 
d’SDP, Jaume Bartumeu, que es 
van mostrar sorpresos pel si-
lenci de l’executiu sobre aquesta 
qüestió i li van reclamar les ex-
plicacions pertinents per verifi-
car si hi ha motius per preocu-
par-se o es tracta d’una situació 
que es podrà resoldre abans de 
la posada en marxa del sistema 
Etias, similar a l’autorització 
ESTA que es reclama per viatjar 
als Estats Units, prevista per al 
2020.

I és que, segons va posar en 
evidència Bartumeu, mentre 
que l’article 2 de la proposta 
de reglament per a l’establi-
ment de l’Etias, document que 
es demanaria només a aquells 
nacionals d’estats tercers que 
estiguin exempts de visats per 
viatjar a la Unió Europea, deixa 
clar que la normativa “no seria 
d’aplicació als nacionals d’An-
dorra, Mònaco, San Marino i a 
aquells que tinguin el passaport 
de l’Estat del Vaticà”, la docu-

mentació posterior feta pública 
pels estaments europeus aniria 
en sentit contrari.

És el cas de la llista de 34 
països considerats Etias, als 
ciutadans dels quals per tant 
no se’ls demanaria aquesta au-
torització, entre els quals no 
hi ha Andorra però en canvi sí 
Mònaco, San Marino, el Vaticà, 
Liechtensteein i Suïssa, entre 
d’altres. Així mateix, i en els 
exemples pràctics d’aplicació 
d’aquesta normativa que s’in-
clouen en el document, s’afir-
ma textualment que un ciutadà 
de San Marino que es desplaci 
a Itàlia per motius turístics no 
necessitarà demanar l’autorit-
zació Etias, mentre que un na-
cional andorrà que, també per 
motius turístics, es vulgui des-
plaçar a França sí que haurà de 
sol·licitar aquesta autorit zació.

També, en una segona llista 
que inclou fins a 54 països als 
nacionals dels quals sí que se’ls 

exigirà l’Etias, també hi figura 
el nom d’Andorra.

Davant d’aquest fet, Bartu-
meu, que va assegurar “voler 
ser prudent” ja que el reglament 
“diu que estem exclosos” tot i 
que “no és així” en la documen-
tació posterior, va instar l’exe-
cutiu a “explicar en quin punt 
ens trobem” i si “es treballa per 
resoldre la qüestió”. 

A més, el president d’SDP, 
que va incidir en el tracte dife-
rent que des de la UE es dona a 
Mònaco i San Marino, amb els 
quals es negocia conjuntament 
l’acord d’associació, va destacar 
que aquest moviment de llis-
tes d’Andorra podria “denotar 
que les relacions amb la UE per 
a l’acostament no van tan bé 
com diuen al Govern”. Així ma-
teix, Bartumeu va recordar que 
l’Etias ha de passar també pel 
consell de ministres dels estats 
membres i va assegurar que la 
“preocupació existent” a França 

per un increment del contraban 
de tabac o tota “la informació” 
de la premsa espanyola “sobre 
els comptes d’una determinada 
família” són aspectes que “no 
ajuden”.

Per la seva part, Naudi, que 
va retreure a l’executiu el “poc 
sentit d’Estat” en no informar 
d’aquesta qüestió, va advertir 
que si finalment s’acaba exigint 
un permís als andorrans per 
entrar a la UE seria com “tor-
nar a l’època preconstitucional, 
en què per sortir calia demanar 
autorització a les vegueries”, a 
la vegada que aquest fet con-
vertiria novament “el passaport 
andorrà en un document de se-
gona”.

Des de l’executiu, el titular 
d’Afers Exteriors, Gilbert Sa-
boya, que va explicar que des 
de l’ambaixada a Brussel·les se 
segueix aquesta qüestió, va afir-
mar que l’Etias no suposarà cap 
problema per als andorrans.

Un reglament de la UE podria exigir 
un permís als andorrans per viatjar-hi
SDP mostra la preocupació pel sistema que es vol implantar i demana explicacions al Govern 

Política

El conseller general d’SDP, Víctor Naudi, i el president del partit, Jaume Bartumeu, en una compareixença anterior.
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transferències

La cònsol major d’Andorra 
la Vella, Conxita Marsol, va 
manifestar ahir, sobre la pos-
sibilitat que les transferènci-
es als comuns no es congelin 
finalment aquest exercici 
2017, que ella “demana des 
de fa temps” que aquesta 
mena d’acords es prenguin a 
tres bandes, entre el Govern, 
les administracions parro-
quials i el Consell General, 
per “evitar problemes” i per-
què hi pugui haver un acord 
entre “tots”.

Marsol va explicar que en 
cas que la corporació d’An-
dorra la Vella acabi rebent 
més diners que els que es 
preveia inicialment, es desti-
naran a “fer inversions”, i per 
tant va remarcar que aquests 
diners acabaran beneficiant 
finalment, també, els ciu-
tadans encara que aquesta 
inversió no vagi a càrrec del 
pressupost del Govern. La 
cònsol major també va in-
sistir en el fet que el Consell 
General té “dret a dir que 
no” a la congelació d’aques-
tes transferències i que ara 
s’haurà d’esperar a “veure 
què passa”. 

La cònsol es va referir tam-
bé a la demanda al Govern de 
soterrament de l’avinguda 
Meritxell a la Rotonda. Mar-
sol va destacar que “estan 
d’acord” amb Escaldes-En-
gordany que es faci el soter-
rament del carrer de la Unió, 
que creu que, en principi, ha 
de ser més complicat. Amb 
tot, va destacar que aquest 
soterrament no ha de ser tan 
car “com la gent es pensa”.  

Marsol diu que 
fa temps que 
vol un acord 
a tres bandes

Agències
andorra la vella


